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سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: آنچه در مرز ما 
اتفاق افتاد یک اتفاق ناشی از عدم آشنایی مرزبانان 
هیات حاکمه افغانستان بود. ما در ۹۰۰ کیلومتر مرز 
موانعی برای جلوگیری از ورود اشرار و قاچاقچیان 
داریم که بخشی از این موانع در خاک ایران کشیده 

شده است.
به گزارش ایلنا، سعید خطیب زاده در نشست خبری دیروز خود 
ضمن تبریک روز دانشــجو و روز پرستار، پس از ارائه گاهشمار 
دستگاه دیپلماسی در هفته گذشــته در پاسخ به این سوال که 
اتفاقاتی در مرز ایران و افغانستان رخ داد و اینکه برخی کشورهای 
منطقه به سمت به رسمیت شناختن دولت طالبان حرکت می کنند، 
موضع تهران نسبت به این دو موضوع چیست، گفت: آنچه در مرز 
ما اتفاق افتاد یک اتفاق ناشی از عدم آشنایی مرزبانان هیات حاکمه 
افغانستان بود. ما در ۹۰۰ کیلومتر مرز موانعی برای جلوگیری از 
ورود اشــرار و قاچاقچیان داریم که بخشی از این موانع در خاک 
ایران کشیده شده است. جانب طالبان با نقطه صفر مرزی ناآشنا 
بودند که برهمین اســاس به اتباع ایران آتش گشوده بودند که 
مرزبانان ما هم واکنش نشان دادند که بلافاصله موضوع پایان 
یافت و بلافاصله مقامات کابل بیانیه صادر کردند. همچنین برای 
جلوگیری از اتفاقات مشــابه در بین دو طرف خطوط ارتباطی 
مستقیمی را گذاشتیم که اگر مواردی از این دست بود صحبت 
کنند.وی ادامه داد: آینده افغانستان باید براساس خواست و اراده 
مردم این کشور چیده شود. قطعا هیچ دولتی که فراگیر نباشد و 
بازتاب دهنده ترکیب قومیتی و جمعیتی افغانستان نباشد نمی تواند 

آینده افغانستان را برای مسیر روشن تضمین کند.
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به این سوال که برخی 
خبرنگاران خارجی از قول هیات های اروپایی در وین گفته اند که 

هیات ایرانی اضطرار در خصوص موضوع توافق را درک نکرده اند، 
گفت: آنچه که می گویم روایت آمریکایی از ماجرای وین نیست 
و روایت دقیق ایرانی است؛ در وین ما با اراده جدی وارد شدیم و 
تیم برای حصول توافق خوب اعزام شد و این توافق خوب را در 
راستای اجرای تعهدات همه طرف ها می دانیم. هدف اصلی این 
است که همان جمعی که در تهران با رفت و برگشت های متعدد 
باید درباره ابعاد تحریمی تصمیم بگیرند در همانجا تصمیم بگیرند. 
شاید طرف مقابل اساسا انتظار نداشت با رویکردی که توافق خوب 
در کمترین زمان ممکن به دست بیاید متون آماده و مکتوب به آنها 
بدهد. وی افزود: تمامی آنچه در این متون نوشته شده بود مبتنی بر 
برجام و پیش نویس ۶ دور قبل بود اساسا نمی توانست حداکثری 
باشد ولی رویکرد آمریکا و طرف های اروپایی حداقلی است و به 
همین خاطر درخواســت کردند به پایتخت های خود برگردند و 
مشورت کنند. آخر این هفته دور بعدی آغاز خواهد شد و مهم این 

است که طرف مقابل مثل ایران با پیشنهادهای مشخص بیاید.
خطیب زاده در خصوص ســفر امانوئل ماکرون، رئیس جمهور 
فرانســه به منطقه و اظهارات وی در خصوص ارتباط موضوع 
هســته ای ایران با مسائل منطقه گفت:  اگر این اظهارات برای 
مصرف داخلی و راضی کردن برای خریدهایی باشــد از آن گذر 
می کنیم.  این اظهارات از این جهت دقیق نیست که خود فرانسه 
یکی از اطراف برجام است و می داند این سازوکار بین المللی برای 
کمیسیون مشــترک برجام براساس چه سندهایی است. برخی 
سخنان نه مبنای حقوقی و نه عقلانی دارد، لذا من گفته ام همان 
طور که موضوعات منطقه به کشورهای فرامنطقه مربوط نیست، 
مساله برجام هم فقط به ایران و ۱+۴ مربوط است. ما می خواهیم 
فرانسه نسبت به منطقه مسئولانه نگاه کند. نظامی سازی و فروش 
سلاح به کشورهای خاورمیانه دلیل جنگ هایی خانمان سوز در 

منطقه است. نقش مخرب کشورهایی مانند فرانسه نباید از منظر 
رسانه دور بماند. امنیت مردم ایران خط قرمز ما است.

ســخنگوی دستگاه دیپلماســی در رابطه با حادثه رخ داده در 
نطنز نیز گفت: چیزی بیش از آنچه ستاد کل نیروهای مسلح و 
دبیرخانه شورای امنیت ملی گفته اند، ندارم که اضافه کنم. این 
در همان چارچوب قابل پاســخ است و اگر اتفاقی بود مثل همه 
خرابکاری هایی که رژیم صهیونیستی انجام داده، به مردم گزارش 
می شد. خطیب زاده در پاسخ به سوالی در خصوص جزئیات دو سند 
ارائه شده به طر ف های برجام گفت:  البته مذاکرات را در درون اتاق 
مذاکرات پیگیری می کنند اما چیزی که من می توانم بگویم این 
است که ما دو پیش نویس را براساس متن های شش دور مذاکرات 
قبلی به طرف های خودمان ارائه کردیم. اولین پیش نویس در مورد 
رفع تحریم ها است و طرف مقابل نمی تواند بگوید چه تحریم هایی 
مدنظر ایران اســت. امیدوارم بدانند مــا چیزی کمتر از برجام را 

نمی  پذیریم و بیشتر از برجام هم تعهد نمی دهیم.
وی ادامه داد: ســند دوم در خصوص مسائل هسته ای است؛ 
معتقدیم اقدامات جبرانی ما در پاسخ به طرف مقابل انجام شده 
و  در چارچوب برجام بوده اســت و باید تکلیف تحریم ها روشن 
شود. مساله مهم این است که تعهدات طرف مقابل انجام شود. 
تعهدات ما روشــن است ولی تحریم هایی که طرف مقابل باید 

بردارد بسیاری به عنوان بن بست وجود دارد.
سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین در واکنش به سوالی در 
خصوص امکان رفع گام به گام تحریم ها یا حصول توافق موقت 
گفت: ما در وین بر اساس پیش نویس هایی که برای رفع تحریم ها 
و چگونگی توقف اقدامات جبرانی ایران در مقابل رفع تحریم ها 
داده ایم، مذاکره می کنیم و این پیش نویس ها هم کاملًا در جلسات 
قبلی توضیح داده شــده چیزی به نام توافق گام به گام یا طرح 

موقت اساساً مطرح نیست.
خطیب زاده در پاسخ به این سوال که آیا سفر مشاور امنیت ملی 
امارات همزمان با سفر وزیر امور خارجه سوریه برای تبادل نظر در 
خصوص مساله سوریه صورت می گیرد، گفت: سفر مشاور امنیت 
ملی امارات براساس برنامه از پیش تعیین شده و برای دیدار با دبیر 
شورای عالی امنیت ملی ایران صورت می گیرد. سفر وزیر خارجه 
سوریه نیز در چارچوب مراودات دو طرف و به دعوت وزیر خارجه 
ایران صورت گرفته اســت که یکی از موضوعات مهم آخرین 
وضعیت میدانی ســوریه و همکاری های ایران، سوریه و روسیه 
است. ســوریه عضوی از کشورهای منطقه و عضوی از جامعه 
عرب است و خوشحالیم کشورها به این فهم و درک رسیدند که 
نه سیاست های قبلی شان درست است و نه اینکه بخواهند آینده 

سوریه را با توطئه عوض کنند.
سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص سخنان معاون سیاسی 
وزیر امور خارجه مبنی بر آغاز ســطح جدیدی در روابط ایران و 

امارات گفت: در خصوص سفر مقام اماراتی هم ما در حوزه روابط 
اقتصادی و تجاری با امارات سطح همکاری های بسیار جدی را 
داریم. ایرانیان و شرکت های ایرانی در این کشور فعال هستند و 
به رغم مشکلات سیاسی و دیپلماتیک توانستیم این بلوغ را در 
روابط نشان دهیم که سعی کنیم روابط مردمی و در ابعاد مختلف 
کمترین آسیب را ببیند. سفر آقای باقری هم حاکی از این اهمیت 

برای ارتقای روابط به سطح جدیدی بود.
خطیب زاده در پاسخ به این سوال که طرف های غربی می گویند 
پیشنهادهای تهران حتی نمایندگان چین و روسیه را شگفت زده 
کرده بود،  گفت: من شخصا در گفت وگوها حاضر نبودم تا شگفت 
زدگی افراد را ببینــم اما آنچه می دانم برخی طرف ها که انتظار 
نداشتیم اعلام کردند که تحریم های آمریکا باید برداشته شود چه 
به چین و روسیه که مواضع خود را بصورت علنی اعلام کردند. 
آنچه ایران به عنوان پیش نویس ارائه کرده تماما براساس متن 

پیش نویسی است که در شش دور قبلی انجام شده است.

کمتروبیشترازبرجامرانمیپذیریم رئیس جمهور در دیدار مشاور امنیت ملی امارات:
ازتوسعهروابطاستقبالمیکنیم

رئیس جمهور تاکید کرد: امنیت کشورهای منطقه بهم گره خورده است و ایران از 
امنیت کشورهای حاشیه خلیج فارس حمایت می کند.

به گزارش ایسنا،  آیت الله سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور در دیدار شیخ طحنون بن زاید آل نهیان 
مشاور امنیت ملی امارات با اشاره به سابقه روابط دوستانه دو کشور، گفت: روابط حسنه با کشورهای منطقه 
از اولویت های سیاست خارجی در دولت جدید است و به همین دلیل از توسعه روابط با امارات استقبال 
می کنیم.رئیس جمهور افزود: در روابط دو کشور مسلمان ایران و امارات، نباید مانعی وجود داشته باشد 
و این روابط تحت تاثیر القائات بیگانگان قرار بگیرد. رئیسی گفت: سیاست دشمنان کشورهای منطقه، 
ایجاد هراس بین همسایگان است اما این توطئه با درایت و فهم مشترک خنثی خواهد شد.رئیس جمهور 
، سیاست قطعی جمهوری اسلامی را حمایت از مردم مسلمان منطقه برشمرد و افزود: صهیونیستها در 
منطقه به دنبال اهداف شوم خود هستند و هرجا بتوانند جای پایی پیدا کنند آنرا به وسیله ای برای توسعه 
طلبی و فتنه انگیزی تبدیل می کنند لذا کشورهای منطقه باید مراقب باشند.رئیسی تاکید کرد: امنیت 
کشورهای منطقه بهم گره خورده است و ایران از امنیت کشورهای حاشیه خلیج فارس حمایت می کند.
مشاور امنیت ملی امارات نیز در این دیدار گفت: ما فرزندان این منطقه هستیم و یک سرنوشت داریم 
لذا توسعه روابط دو کشور در دستور کار ما قرار دارد.شیخ طحنون بن زاید آل نهیان با اشاره به مذاکرات 
تفصیلی خود با همتای ایرانی گفت: این دیدارها نقطه عطفی در روابط دو کشور و موجب ارتقاء امنیت 
خواهد بود.شیخ طحنون بن زاید آل نهیان تاکید کرد: آماده توسعه همکاری ها هستیم و امیدواریم با سفر 
آیت الله رئیسی به امارات فصل تازه ای از روابط دو کشور اغاز شود.در این دیدار مشاور امنیت ملی امارات 

دعوت رسمی رئیس امارات را برای سفر آیت الله رئیسی به این کشور به اطلاع رئیس جمهور رساند.

بهدنبالمحدودکردنفضایمجازیرامحدودنیستیم
قالیباف خطاب به دانشجویان بیان کرد: شما مطمئن باشید که ما در مجلس به دنبال 

این نیستیم که فضای مجازی را محدود کنیم.
به گزارش تجارت نیوز، قالیباف، رئیس قوه مقننه در مراســم گرامیداشــت سالروز ۱۶ آذر و در مرکز 
همایش های بین المللی دانشگاه شهید بهشتی درخصوص سابقه هوشمندسازی در عرصه های مختلف 
بیان کرد: درست است که امروز در کرسی مجلس درخدمت هستم، اما به عنوان کسی که چند دهه از 
عمر خود را در عرصه های مختلف سپری کرده ام خدمت شما عرض می کنم که اگر امروز در هوافضای 
سپاه موفقیت هایی داشتیم از زمانی که من در هوافضای سپاه بودم و از دهه شصت این نیاز ایجاد شد 
تا امروز دانشگاه عرصه و مبدا پاسخ به نیاز ها بوده است. امروز در جمع شما اقرار می کنم که دانشگاه 
محل پیشــرفت و پاسخ به نیاز ها و مسائل کشور اســت.وی اضافه کرد: یکی از کار هایی که من در 
همه عرصه های که مسئولیت داشتم دنبال کردن مسئله هوشمندسازی امور است و امروز در مجلس 
سازوکاری ایجاد شده است همه می توانند روند بررسی طرح ها و لوایح را ببینند که در چه مرحله ای قرار 
داد و از همه دعوت می کنم که بتوانند مسیر روند لایحه و طرح ها را در هر مرحله دنبال کنند.قالیباف ادامه 
داد: امروز هوشمندسازی، شفاف سازی و مردمی سازی سه اصل مهم برای کسب موفقیت و پیشرفت 
است. اقتصاد با یک مانع بزرگ مواجه باشیم آن مانند دولتی بودن است، این حرف دانشجویی عزیزمان 
که گفت نقطه اصلاح روند اصلاح حکمرانی است را قبول دارم. در مواقعی در کنار این اشکال بر این 

است که مبتنی بر باور ها هم حرکت نمی کند.
قالیباف افزود: من در طول مسئولیتم تنها طرح شفافیت آرای نمایندگان را امضا کردم. این طرح از 
انجا که آیین نامه داخلی مجلس را تغییر می دهد نیازمند دو سوم آرای است و همین مسئله کار تصویب 
این طرح را با دشواری هایی مواجه می کند. ما معتقدیم اموراتی که به مردم بازمی گردد باید شفاف باشد 
و این شفافیت نه فقط در مجلس بلکه باید در دولت، مجمع تشخیص مصلحت نظام و دیگر دستگاه ها 
نیز اعمال شود. بنده به شما قول می دهم که طرح شفافیت را دنبال کنم.رئیس مجلس درباره بررسی 
طرح حمایت از کاربران در فضای مجازی گفت: در ارتباط با طرح صیانت در جلسه اولی که کمیسیون 
مشترک برگزار شد سخنانی با نمایندگان این کمیسیون داشتم و نکاتی را به اعضا یادآوری کردم، اما 
در مجلس حتما افرادی هستند که معتقد به محدودیت فضای مجازی هستند، ولی با این حال فضای 
عمومی مجلس قطعا چنین نظری ندارند. به همین خاطر بود که تاکید کردم همه جلسات این کمیسیون 
باید شفاف باشد و پخش زنده داشته باشد.وی خطاب به دانشجویان تاکید کرد: شما مطمئن باشید که ما 

در مجلس به دنبال این نیستیم که فضای مجازی را محدود کنیم.

سازماناستخدامیامکاناتبدهد
تاحقوقهارااعلامکنیم

معاون مدیریت و سرمایه انسانی وزارت نفت با اشاره به آمادگی وزارت نفت برای 
ثبت حقوق و مزایای کارکنان خود گفت: ثبت اطلاعات به تعریف ضوابط و مقررات 

وزارت نفت در این سامانه وابسته است.
به گزارش اقتصاد آنلاین، سازمان اداری استخدامی کشور در روزهای گذشته جزئیات اطلاعات ثبت 
شده در سامانه پاکنا به تفکیک وزارتخانه و دستگاه های تابعه را منتشر کرد. در این گزارش مشخص 
شد وزارت نفت هیچگونه اطلاعاتی را به ثبت نرسانده است در حالی که نام این دستگاه به طور ویژه در 
ماده ۲۹ قانون برنامه ششم ذکر شده است.مهدی علی مددی معاون مدیریت و سرمایه انسانی وزارت 
نفت در این باره توضیح داد: وزارت نفت آمادگی کامل برای تغذیه اطلاعات حقوق و مزایا و دستمزد 
کارکنانش را در سامانه کارمند ایران دارد. همانطور که قبلًا اطلاعات کارکنان را در سامانه پاکنا تغذیه 
کردیم، آمادگی داریم اطلاعات حقوق و دستمزد آنها را هم تغذیه کنیم، ولی سازمان اداری و استخدامی 
باید برای امکاناتی را فراهم کند که بتوانیم این کار را انجام دهیم.وی در پاسخ به این سوال که آیا از این 
ماه حقوق و مزایای وزارت نفت بر اساس ثبت در سامانه صورت می گیرد، گفت: امیدوارم با هماهنگی 
سازمان اداری و استخدامی و تعریف ضوابط و مقررات صنعت نفت در این سامانه و همچنین تغذیه فوق 
العاده های عملیاتی که داریم و باید صورت بگیرد، ما هم بتوانیم مانند سایر سازمان ها، حقوق و مزایای 
کارکنان را پرداخت کنیم. علی مددی با تاکید بر اینکه اطلاعات این سامانه آماده است و فقط باید پلتفرم 
سازمان اداری و استخدامی، اجازه ورود اطلاعات به این وزارتخانه را بدهد، ادامه داد: از ماه گذشته ما نامه 
زدیم به سازمان اداری استخدامی و آن ها قرار بود یک شرایطی فراهم کنند تا ما بتوانیم اطلاعات کارکنان 

صنعت نفت را بارگزاری کنیم.

۴۰درصدازنخلهایخوزستانازبینرفتند
نایب رییس اتاق بازرگانی اهواز اظهار داشت: 4۰ درصد از نخل های خوزستان به 
علت کمبود آب از بین رفته اند. کمبود آب باعث افزایش شوری آب شده و خرما هم 
طعم خوبی نمی گیــرد، این موضوع از کیفیت محصول ما کم کرده، در بازار رقابت 

ضعیف می شویم و مشتری ضعیف سمت ما می آید.
سید سلطان حسینی امین در گفت وگو با ایلنا در مورد تاثیر کمبود آب خوزستان بر تجارت این منطقه 
اظهار کرد: مشکل کمبود آب از ابعاد مختلفی می تواند در تجارت ما به خصوص در حوزه کشاورزی تاثیر 
بگذارد. با کمبود آب محصولاتی که صادراتی هستند ضعیف می شوند. برای مثال ۴۰ درصد از نخل های 
خوزستان به علت کمبود آب از بین رفته اند. کمبود آب باعث افزایش شوری آب شده و خرما هم طعم 
خوبی نمی گیرد، این موضوع از کیفیت محصول ما کم کرده، در بازار رقابت ضعیف می شویم و مشتری 
ضعیف سمت ما می آید. خرمای خوزستان به ۴۰ کشور صادر می شود، 7۰ تا 8۰ درصد از خرمای ایران 
مربوط به خوزستان است. ممکن است با برندهای دیگری صادر شود اما مربوط به خوزستان می شوند.
وی افزود: مسئله آب از نظر روانی هم تاثیرگذار است. برای مثال در مورد اصفهان، بسیاری از تجاری که 
با این شهر تجارت می کردند بعد از مشکلات به وجود آمده از این کار امتناع می کنند. هر اتفاق این چنینی 
روی خرید و فروش و امنیت خریدار و فروشنده تاثیر می گذارد. کمبود آب تاثیرات مختلفی در همه ابعاد 
زندگی ما از جمله ابعاد شهری، ملی، جمعی و فردی دارد.نایب رییس اتاق بازرگانی اهواز تصریح کرد: 
شاید کمبود آب حدود ۱۰ درصد روی کیفیت محصولات ما تاثیر گذاشته اما فراتر از آن موضوع روابط 
سیاسی است که صادرات ما را روز به روز کمتر می کند، درصد بالایی از روابط بین المللی را باید در روابط 
سیاسی جستجو کرد.وی همچنین بیان کرد: باید یک برنامه در سطح ملی که نظم و نظارت کافی داشته 
باشد طراحی شود تا بتواند مشکل آب را حل کند. ما الگوی کشت درستی در کشور نداریم و دولت باید به 
طور جدی برنامه ریزی داشته باشند و واقعا افراد دلسوز روی کار بیایند نه اینطور که فقط به علت حضور 
یک فرد در یک حزب، بدون هیچ دانشی روی کار بیاید.عضو اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: مشکل ما 
بی برنامگی و بی نظمی در مدیریت است. ایران ثروت زیادی دارد، خوزستان جزو ۴ سرزمین طلایی جهان 
است اما بی برنامگی وضعیت را بسیار بد کرده است. من فکر می کنم که اراده ای برای حل این مشکل 
ندارند چراکه اگر قرار بر حل مشکل بود با افراد متخصص باید این کار را می کردند نه اینکه مباحث سیاسی 
در میان باشد.حسینی امین افزود:  امروز رویکرد کشاورزی در همه دنیا این است که حتی مسائل صنعتی 
را در خدمت کشاورزی ارگانیک می گیرند اما متاسفانه ما هنوز برنامه ای نداریم. امیدوایم که هرچه زودتر 
این مشکلات حل شود یا صراحتا با مردم سخن گفته شود و علل کمبود آب تشریح شود. این موضوع از 

لحاظ روانی به کشاورز، صنعتگر، معدن کار و... فشار می آورد.

رییس کمیسیون بهداشت مجلس:
استانیبا۳میلیونجمعیتهنوزپزشکقلبندارد

رییس کمیسیون بهداشــت مجلس گفت: ۶۰۰ هزار نفر از داوطلبان در کنکور از 
رشته های تجربی و ریاضی هستند که رشته پزشکی، داروسازی و دندانپزشکی را 

انتخاب می کنند و در نهایت ۸ تا ۱۰ هزار نفر قبول می شوند.
به گزارش ایلنا، حسین علی شهریاری، رییس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس درپاسخ به سوالی 
درباره کمبود پزشک در مناطق محروم گفت: من در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی هم گفتم استانی 
که ۳ میلیون جمعیت دارد هنوز پزشک قلب ندارد.شهریاری در پاسخ به این سوال که برخی افراد وارد 
رشته پزشکی می شوند و در ترم های آخر درس را رها می کنند یا وقتی فارغ التحصیل شدند کار طبابت 
انجام نمی دهند، گفته می شود ما ۱۰ هزار پزشک داریم که کار پزشکی نمی کنند، گفت: این موضوع باید 
در مقاطع مختلف بررسی شود، وقتی این موارد نقل قول می شود باید صحت و سقم آن را بررسی کرد. 
پزشک طرح خود را گذرانده و بعد باید قانون اصلاح شود. به جز رشته پزشکی که طرح منطقه محروم و 
خدمت دارد، کدام رشته طرح دارد؟ اگر قانونی می گذاریم باید همه در راستای آن خدمت کنند نه اینکه 
فقط یک گروه خاص طرح خدمت داشته باشند.  باید به یک پزشک پول کافی داد تا برود کار کند، به 
زور نمی شود..وی در پاسخ به این سوال که طبق سند ۱۴۰۴ ایران باید در سال ۱۴۰۴ به قطب پزشکی 
منطقه تبدیل شود ولی الان سرانه پزشک در ایران ۵ است، در حالی که سرانه باید به استاندارد ۱۵ برسد، 
راهکارها برای حل این موضوع چیست؟ گفت: ما قانون برنامه ها را طی بازه زمانی ۵ ساله می نویسیم، 
شما برنامه ها را ببینید متوجه خواهید شد که هیچ کدام بیش از ۲۰ تا ۲۵ درصد محقق نشده است بنابراین 

قطعا ما به این مهم در سال ۱۴۰۴ نخواهیم رسید.

اخبار کوتاه 

توانایی تولید در کشور وجود دارد و برخی به دلیل توزیع 
ارزهای رانتی به دنبال واردات هستند؛ غافل از اینکه این 
ریل گذاری های دولت است که می تواند تولیدکنندگان را 
ترغیب به افزایش تولید کرده یا دست بسته آنها را روانه 
مسیری نماید که انتهای آن، به توقف تولید و وابستگی 

بیشتر به واردات می انجامد.
 بازار کاغذ به خصوص در حوزه کاغذ روزنامه همچنان ملتهب است 
و قیمت در بازار به میزان قابل توجهی افزایش یافته است؛ حال آنکه، 
توانایی تولید کاملا در کشــور وجود دارد و اگر ریل گذاری های دولت 
اصلاح شود و حمایت های لازم از تولیدکنندگان صورت گیرد، نه تنها 
این التهاب فروکش خواهد کرد، بلکه تولید هم مسیر خود را پیدا کرده و 

راه تنظیم درست بازار را هموار می کند.
بازار کاغذ روزنامه که ظرف هفته های گذشته با التهابات بسیار مواجه 
بوده، امروز دستخوش تصمیماتی است که به دلیل عدم حمایت های 
دولت ظرف ماههای گذشــته، چنین حال و روزی را تجربه می کند و 
تولیدکنندگان بزرگ کشور که توانایی پاسخگویی به تمامی نیازهای این 
بخش را دارند، به حاشیه رانده شده اند؛ هر چند دولت سیزدهم تا حدودی 
تلاش کرده تا بتواند کاستی های گذشته را جبران کرده و تولید را دوباره 
به روزهای اوج خود نزدیک کند، اما به هر حال، تا زمانی که چرخ های 
کارخانجات بزرگ در صنعت کاغذ به حرکت درنیایند، نمی توان این 
تلاش ها را مثمرثمر دانست.برآوردهای آماری حکایت از آن دارد که نیاز 
کشور به کاغذ روزنامه ۳۰ تا ۴۰ هزار تن است که اتفاقا ظرفیت تولید 
آن از سوی بزرگترین کارخانه تولیدکننده کاغذ در ایران وجود دارد، اما 
زیرساختها در حوزه تامین مواد اولیه همچنان مانعی بر سر راه شده تا 
نیازهای این بازار از طریق واردات تامین شود، چراکه هم اکنون امکان 
تولید کاغذ روزنامه در کشور وجود ندارد؛ حال آنکه ساختار کارخانه ای 
که بزرگترین تولیدکننده کاغذ در کشور است، کاملا به نحوی است 
که توانایی تولید این محصول را تا سطح ۹۰ هزار تنی هم دارا است و 
کافی است تنها زیرساخت های لازم را برای آن فراهم کرد.نکته حائز 
اهمیت در این میان، جذابیت ارزهای ۴۲۰۰ تومانی و البته واردات کالا 

برای بسیاری از مقامات مسئول و تصمیم گیر کشور است که به صورت 
سنتی، ترجیح می دهند کالای مورد نیاز کشور از طریق واردات تامین 
شود و خیلی هم، به تولید داخلی علاقمند نیستند؛ به همین دلیل واردات 
آن هم در شرایط کنونی مضیقه ارزی کشور، باز هم انجام می شود و به 
جای حمایت از تولید داخلی، کالاهای وارداتی آن هم با ارزهای رانتی، 
مسئولیت تنظیم بازار و پاسخگویی به نیازها را به دوش می کشند؛ هر 
چند به هر حال از رانت ها و اتفاقاتی که به طور معمول در سایر کالاها 
برای ارزهای ۴۲۰۰ تومانی می افتد هم در امان نیســتند و بازار هم به 
موازات آن، همچنان متلاطم باقی می ماند.حالا فعالان این صنعت و 
تولیدکنندگان می گویند اگر قرار باشــد که کاغذ روزنامه کل کشور از 
طرف تولیدکننده داخلی تامین شود، امکان آن وجود دارد؛ فقط کافی 
است که زیرساخت های لازم فراهم شده و مواد اولیه مورد نیاز به موقع 
تامین شود.به گفته فعالان این حوزه، تامین مواد اولیه از سایر کشورها 
در شرایط کنونی، به لحاظ مشکلات موجود در حوزه گمرک از یک سو 
و تحریم ها از ســوی دیگر، عملا با دشواری های خاصی همراه است 
که اگر حمایتهای دولتی صورت نگیرد، تولیدکنندگان از پس رفع آنها 

برنخواهند آمد.
موضوع دیگر در این رابطه اختصاص ارز لازم برای واردات مواد اولیه 
اســت، چراکه اکنون جذابیت پرداخت ارزهای رانتی به واردات کالای 
تمام شده بسیار بالا است و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی که متولی این 
حوزه است، تامین کننده و تصمیم گیر در این بخش به شمار می رود؛ این 
در حالی است که بنا به روایت های مختلف، قرار است برای حمایت از 
صاحبان رسانه ها، اختصاص ارز ۴۲۰۰ تومانی به واردات کاغذ روزنامه تا 
پایان سال ادامه یابد، در حالیکه تولیدکنندگان می گویند اگر همین ارز به 
واردات مواد اولیه اختصاص داده شود، نه تنها کاغذ مورد نیاز بازار تامین 
خواهد شد، بلکه اشتغال هم حفظ شده و چرخ تولید به حرکت واداشته 
می شود؛ موضوعی که عدم توجه به آن باعث شده تا اکنون، حتی یک 
کیلوگرم از ۳۰ هزار تنی که مورد نیاز کشور در این نوع از کاغذ است، 
تولید نمی گردد.البته موضوع واردات مواد اولیه و تولید کاغذهای روزنامه 
به دلیل گرفتاری های عدیده ای که دارد، کار را برای تولیدکنندگان از 

مقرون به صرفه بودن خارج کرده و اگرچه اکنون قیمت کاغذ روزنامه 
به دلیل سیاست های غلط به کیلویی ۳۰ هزار تومان رسیده است، اما تا 
یکماه پیش هر کیلوگرم از آن، ۲۳ هزار تومان معامله می شده است؛ حال 
آنکه قیمت تمام شده به دلیل مشکلاتی که وجود دارد، اکنون از این رقم 
بالاتر است؛ در حالیکه تولیدکنندگان می گویند سیاست های غلط دولتی 
و عدم حمایت آن از تولید کاغذ روزنامه، قیمت تمام شده را بالا برده و 
اگر این سیاستها اصلاح شوند، قیمت کاملا رقابتی بوده و تولید مقرون 
به صرفه است؛ چه بسا تولید با نرخ پایین تر از واردات هم صورت گیرد.

در واقع، برای تولید کاغــذ روزنامه، نیاز به چوب مرغوب وجود دارد 
که این چوب مرغوب می تواند از درخت صنوبر با قطر مناسب باشد، 
در حالیکه بخشی از آن از طریق تولید داخلی و بخشی دیگر از طریق 
واردات از کشور روسیه تامین می شود؛ اما واردات آن تماما با ارز آزاد انجام 
می گیرد.اما این همه داستان بازار کاغذ نیست؛ بلکه در حوزه کاغذ چاپ 
و نشر و بسته بندی نیز مشکلاتی وجود دارد که البته به مراتب کمتر از 
کاغذ روزنامه است. در این میان، برخی از کارخانجاتی که توانایی تولید 
هر سه نوع کاغذ را دارند، اکنون با مشکلات بسیاری مواجه هستند که 
دامنه آن از عدم تامین به موقع مواد اولیه تا تامین ارز و حتی قطعی های 
برق هم کشیده شده است. اکنون بزرگترین کارخانه تولیدکننده کاغذ در 
ایران که ظرفیت تولید سالانه ۱7۵ هزار تن انواع کاغذ را دارد، نه تنها 
کاغذ روزنامه را علیرغم توانایی های خود تولید نمی کند؛ بلکه در تامین 

مواد اولیه هم مشکلات جدی دارد.
اینجا اســت که بایــد دولت با حمایت های هر چه بیشــتر خود از 
تولیدکنندگان بزرگ داخلی، زمینه را برای تامین نیاز بازار از منابع داخلی 
فراهم کرده و حتی به موازات در گام دیگر، زمینه را برای تعادل بخشی 
به تولید کالاهای مختلف در این حوزه فراهم نماید، چراکه هم اکنون 
در برخی از انواع کاغذ، مازاد تولید وجود دارد و در حالیکه خط تولیدی 
این تولید مازاد می تواند به تولید کاغذ روزنامه اختصاص یافته و نیاز بازار 
را تامین کند، اما به دلیل سیاستگذاری غلط، تولید یک دسته از کاغذ 
با مازاد عرضه مواجه بوده و تولید نوع دیگر، با کمبود عرضه دســت و 

پنجه نرم می کند.

دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات اظهار داشت: 
دستگاه ها به دلیل امضاهای طلایی و رویه های طولانی 
هنوز نتوانسته اند با ما همکاری لازم را داشته باشند. 
ثبت احوال در ارایه ۱۰ میلیون کارت عاجز اســت و 
هنوز سازمان گمرک نتوانسته است به سرویس جامع 

تجارت وصل شود.
به گزارش ایلنا، نشست شورای اجرایی فناوری اطلاعات با حضور 
رضا باقری دبیر شــورای اجرایی فناوری اطلاعات برگزار شد. در 
این نشست باقری گزارشی از دوره هشتم دولت الکترونیک ارایه 
داد.وی با اشاره به سیاست  های دبیرخانه شورای اجرایی فناوری 
اطلاعات گفت: در این شورا ما موظف هستیم به صورت مستمر 
و در دوره های سه ماهه گزارشی از کیفیت و خدمات الکترونیکی 
دســتگاه های اجرایی که شناسنامه خدمات آنها به تایید سازمان 
اداری و استخدامی کشور رسیده است ارائه بدهیم.وی با بیان اینکه 
مدل سیاستی برای تبیین دولت الکترونیک مدل اولویت سیاسی 
است گفت: در مدل اولویت سیاسی چهار زیرمجموعه تعریف شده 
است این چهار مجموعه عبارتند از دولت کاربر محور، دولت شفاف، 
دولت یکپارچه و دولت مشارکتی. متاسفانه ما در بخش مشارکت 
الکترونیکی در کشور با چالش مواجه هستیم چرا که پلتفرم های 
ارایه سرویس به گونه ای نیستند که رضایتمندی کاربران را فراهم 
کنند.باقری در ادامه با اشاره به گزارش های همکاری سازمان ها در 
مرحله هشتم ارزیابی دولت الکترونیک گفت:  سازمان بیمه سلامت، 
سازمان ملی اســتاندارد ایران ریالشرکت ارتباطات زیرساخت و 
پژوهشــگاه ارتباطات و فن اآری جزو برترین سازمان ها در ایجاد 
دولت الکترونیک هستند.به گفته وی ۴۰ درصد دستگاه های اجرایی 
در زمینه دولت الکترونیک با ما همکاری کردند.باقری با بیان اینکه 
۴۰ درصد مسیر جلوی راه برای تحقق دولت الکترونیک فراهم 
شــده است گفت: ۶۰ درصد این مهم در پیچ و خم دستگاه های 
اجرایی و رویه های سنتی دستگاه ها معطل مانده است به همین 
دلیل نتوانستیم به جایگاه های اصلی خود  در این زمینه برسیم.وی 

در ادامه با معرفی ۱۰ دستگاه برتر در زمینه دولت الکترونیک گفت: 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مرکز توسعه تجارت الکترونیکی، 
بیمه مرکزی جمهوری اسلامی، سازمان فناوری اطلاعات ایران، 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، سازمان حج و زیارت، 
بنیاد شهید و امور ایثارگران، سازمان ملی استاندارد ایران، وزارت 
امور اقتصاد و دارایی پژوهشــگاه ارتباطــات و فناوری اطلاعات 
جزو ۱۰ دســتگاه برتر هستنتد.این مقام مسئول در ادامه با اشاره 
به دستگاه های برتر در کسب امتیاز دولت کاربر محور گفت:  پست 
بانک ایران شرکت ارتباطات زیرساخت و سازمان بنادر و دریانوردی 
جزو دســتگاه های برتر دولت کاربر محور قرار می گیرند.به گفته 
وی وزارت دادگستری آخرین رتبه را در کسب دولت الکترونیک 
کســب کرده است این در حالی است که وزارت تعاون کار و رفاه 
اجتماعی بالاترین رتبه را در ایجاد دولت الکترونیک به دست آ ورده 
اســت. هنوز هیچ دستگاهی نتوانسته است صد در صد خدمات 
الکترونیک را محقق کند.وی با بیان اینکه دولت از شــش هزار 
خدمت فقط ۱۶۱ خدمت را از ابتدا تا انتها الکترونیک کرده است 
افزود: ما هنوز به سمت یکپارچگی کامل نرفته ایم من اگر بخواهم 
تعریفی از دولت هوشمند ارایه بدهم باید بگویم دولت هوشمند 
جایی که مردم دنبال ادارات نباشند بلکه این دولت است که از مردم 
می خواهد که به آنها خدمات ارایه بدهد. در حال حاضر در مرحله 
گذار به دولت الکترونیک هستیم اما در این زمینه گام های مثبتی در 
زمینه هوشمندسازی برداشته ایم.باقری با بیان اینکه زیرساخت های 
دولت برای ارایه سرویس خدمات حاضر است افزود: دستگاه ها به 
دلیل امضاهای طلایی و رویه های طولانی هنوز نتوانسته اند با ما 
همکاری لازم را داشته باشند. ثبت احوال در ارایه ۱۰ میلیون کارت 
عاجز است و هنوز سازمان گمرک نتوانسته است به سرویس جامع 
تجارت وصل شــود.این مقام مسئول با اشاره به کیفیت خدمات 
الکترونیکی به تفکیک خوشه های خدمت گفت:  وزارت راه و تامین  
اجتماعی وزارت ارتباطات اطلاعات و وزارت اقتصاد و امور دارایی 

در اولویت قرار می گیرند.

نماینده تهــران گفت: ما می گوییم باید 
تمام تحریم ها برداشــته شــود و اگر 

برداشته نشود دیگر مذاکره معنا ندارد.
اســماعیل کوثری نماینده تهران در مجلس در 
گفت وگو با ایلنا، درخصوص گرانی نرخ دلار و افت 
برخی شــاخص ها پس از پایان مذاکرات درحالی 
که دولت گفته  بود معیشــت مــردم را به مذاکره 
گره نمی زنیم، گفت: ببینیــد این ها در اصل یک 
بازی اســت در بورس و سایر حوزه ها، اصل قضیه 
این اســت که مذاکره ای که ما می کنیم برای این 
اســت که تحریم ها را برداریــم وگرنه ما مذاکره 
را با موضوعات داخلی گــره نمی زنیم. وی ادامه 
داد: قطعــا و یقیناً طرف مقابل می داند، از آنجا که 
خلاف وعده هایی کــه داده بودند و تعهداتی که 
داشــتند، عمل کردند و ما به تعهدات خودمان در 
برجام عمل کردیم، اکنون موضع منطقی، موضع 
جمهوری اسلامی ایران است. در نتیجه ما می گوییم 
باید تمام تحریم ها برداشته شود و اگر برداشته نشود 
دیگر مذاکره معنا ندارد، لذا اینکه در داخل یک ذره 
می برند بالا و یک ذره می آورند پایین، این ها حباب 
است و ان شاالله سیاست دولت این است که جلوی 

این ها گرفته شود و این موارد به آنجا]مذاکره[ گره 
نخورد.کوثری همچنین درباره نحوه برخورد با تجمع 
کنندگان اصفهانی گفت: نیروی انتظامی بســیار 
صبورانه با معترضیــن برخورد کرد، حتی به مردم 
مدام می گفت فریب دیگران را نخورند و تذکر هم 
می دادند. اما افراد دیگری هســتند که می خواهند 
زمینه را آماده کننــد و بگویند که نظام این کار را 

کرده است.
وی ادامه داد: الحمدلله نظام و نیروهای مســلح 
برای برقراری امنیت صبر و تحمل شان بالاست تا 
جایی که کسی دست به اسلحه نبرد، هیچ اشکالی 
نمی بینند و کاری هم با تجمع ندارند، اما اگر کسی 
بخواهد بیاید و تجمعــات آرام و حق خواهانه را به 
جایی برساند که مسلحانه باشد، آن وقت برخورد 

می شود.
این نماینده مجلس افــزود: نیروی انتظامی که 
اســلحه ندارد، پس این ها از کجا می آید؟ این ها از 
جایی می آید که ضدانقلاب دارد هدایت می کند و 
این ها را هم دستگیرشان می کنند. این ها چیزی 
نیست که خیال کنند کسی کاری به کارشان ندارد، 

حتما به سزای اعمالشان خواهند رسید.

اسماعیل کوثری نماینده تهران در مجلس:

گرانی  اخیر پس از مذاکرات، حباب است

گره کور در تولید و تنظیم بازار کاغذ

رییس کمیسیون پول و ســرمایه اتاق بازرگانی تهران 
اظهار داشــت: علی رغم آنکه امیدها بر این است که با 
برداشته شدن تحریم ها شاهد سرمایه گذاری خارجی 
خواهیم بود ولی این اتفاق تا زمانی که زیرساخت ها آماده 
نشود و ریسک اقتصادی داخلی مدیریت نشود و امنیت 

سرمایه گذار تامین نشود اتفاق نخواهد افتاد.
فریال مستوفی در گفت وگو با ایلنا در مورد اظهارات رییس سازمان 
برنامه و بودجه مبنی بر هدف گذاری رشد 8 درصدی در اقتصاد طی سال 
آینده اظهار کرد: متاسفانه همیشه ما هدف گذاری های خود را بر مبنای 
برنامه های غیر قابل تحقق می گذاریم. هدف گذاری رشد 8 درصدی 
اقتصادی، در برنامه ششم هم انجام شده بود ولی در عمل هیچ وقت 
به آن نرسیدیم.با وضعیت فعلی اقتصاد کشور که با مشکلات عدیده ای 
از جمله تحریم های خارجی و داخلی، مشــکل ارز، قیمت گذاری های 
دستوری و  غیره رو به روست، همچنین با در نظر داشتن این موضوع که 
در سال های گذشته رشد منفی داشتیم چگونه می خواهیم به یکباره به 

رشد 8 درصدی در اقتصاد برسیم؟
وی افزود: بعد از برجام از رشد ۱۲ درصدی صحبت شد، این ۱۲ درصد 
با درنظر گرفتن افزایش تولید و صادرات نفت بود. از ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار 
بشکه فروش نفت به فروش ۲.۵ میلیون بشکه نفت رسیدیم که باعث 
رشــد شد اما این رشد تنها مبتنی بر فروش نفت بود و در سال بعد از 
آن به دلیل نوســانات نرخ ارز و میزان فروش نفت، دوباره رشد منفی 

را تجربه کردیم. در ســال های گذشته هم رشد اقتصاد ما منفی بود. 
باید دید که پیش بینی رشد 8 درصدی بر چه اساسی صورت گرفته؟ 
آیا مبنای کارشناسی شده ای دارد؟ آیا محاسبات مالی از جمله بودجه و 
اهداف برنامه های توسعه ای برای نیل به این هدف کافی است؟ آیا 
برنامه مشخصی برای رسیدن به رشد 8 درصدی داریم؟ چراکه رسیدن 
به این نرخ رشد حتی در اقتصادهایی که با موانع رو به رو نیستند چندان 
کار ساده ای نیست.رییس کمیسیون پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران 
گفت:  با این اقتصاد بیمار و بــا این حجم از تورم و نقدینگی چگونه 
می خواهیم رشد 8 درصدی داشته باشیم. جز اینکه صرفا هدفی زیبا 
روی کاغذ باشد نتیجه عملی و کاربردی در بر ندارد چراکه اصولا هدف 
بر اســاس واقعیات موجود تعیین نشده و لذا دور از دسترس می نماید. 
امیدوارم که مسئولین نگاه واقع بینانه به برنامه های اقتصادی داشته باشند. 

این کار هم به نفع خودشان و هم به نفع کشور و مردم است.
وی با اشــاره به مذاکرات برجام تصریح کرد: اگر مذاکرات برجام به 
نتیجه برسد و تولید نفت و صادرات آن افزایش یابد، ممکن است رشد 
8 درصدی در حوزه نفت داشته باشیم ولی برای چنین رشدی در کل 
اقتصاد باید کل بخش های اقتصاد رشد کنند.مستوفی بیان کرد: اگر 
صادرات نفت ما حتی به ۳ میلیون بشکه هم برسد، بالطبع رشد افزایش 
می یابد اما به دلیل وابستگی به نفت باز هم پایدار نخواهد بود لذا باید 
تمرکز را به ســمت صادرات غیرنفتی تغییر دهیم تا رشد اقتصادی با 
نواسانات فروش نفت دچار نواسان عمده نشود.  وی افزود: در این راستا 

نکته قابل توجه این اســت که تا زیرساخت های کشور اصلاح نشود 
امکان رشد 8 درصدی عملی در زمان کوتاه عملیاتی نخواهد بود. در 
بلندمدت و با اصلاح زیرســاخت ها امکان چنین رشدی وجود دارد اما 
اینکه فکر کنیم صرفا با رفع تحریم ها ما به این رقم رشــد می رسیم 

درست نیست و امکان ندارد.
مستوفی در ادامه خاطرنشان کرد: تاثیر سرمایه گذاری خارجی بر رشد 
اقتصادی بسیار زیاد است. هر کشوری که توانسته پیشرفت کند، مدیون 
سرمایه گذاری خارجی بوده است. سرمایه گذاری خارجی علاوه بر تامین 
مالــی با خود انتقال تکنولوژی و مدیریت و... را در پی دارد. بنابراین ما 

نیازمند جذب سرمایه گذاری خارجی هستیم.
رییس کمیسیون پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران در ادامه خاطرنشان 
ساخت: این درحالی است که سالانه مقدار زیادی خروج سرمایه از ایران 
را شاهد هستیم، اگر ما بتوانیم حتی همین سرمایه ها را حفظ کنیم کار 
بزرگی انجام داده ایم. سرمایه معنوی ما تحصیل کرده های ما هستند که 
ایران را ترک کرده و مهاجرت می کنند. میزان ورودی سرمایه گذاری 
نسبت به پتانسیل کشور، بسیار ناچیز است؛ در چهل سال گذشته نیز 
جذب سرمایه گذاری بسیار ناچیز بوده است. وی در پایان متذکر شد: 
با این حال باید توجه داشت که علی رغم آنکه امیدها بر این است که 
با برداشته شدن تحریم ها شاهد سرمایه گذاری خارجی خواهیم بود ولی 
این اتفاق تا زمانی که زیرساخت ها آماده نشود و ریسک اقتصادی داخلی 

مدیریت نشود و امنیت سرمایه گذار تامین نشود اتفاق نخواهد افتاد.

عضو اتاق بازرگانی

رشد ۸ درصدی هدفی زیبا روی کاغذ است

ثبت احوال در ارایه ۱۰ میلیون کارت ملی عاجز است

حد هشــدار حدی از قیمت  کالاهای منتخب است که نوسانات 
قیمت از حد مطلوب خارج شده و در صورت ادامه منجر به افزایش 
تورم خواهد شد. این حد بر اساس افزایش ماهانه حداکثر ۱.5 
درصد برای قیمت هر کالا در نظر گرفته شده که برای یک دوره 
یک ساله ۱۸ درصد خواهد بود. عبور قیمت ها از این حد بیانگر 

ضرورت برنامه ریزی خاص برای کنترل قیمت ها است.
به گزارش ایلنا،  در حالی که رییس جمهوری شب گذشته در سومین گفتگوی 
تلویزیونی با مردم اعلام کرد که تورم کنترل شده و رو به کاهش رفته؛ گزارش 
رســمی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از بررسی روند متوسط قیمت اقلام 
خوراکی منتخب در مناطق شــهری در آبان ماه امسال نشان می دهد؛ متوسط 

قیمت حدود 8۳.۳ درصد اقلام منتخب در این گزارش فراتر از حد بحران است.
تورم ۱: اقلامی شامل برنج ایرانی درجه یک، برنج خارجی درجه یک، مرغ 
ماشینی، شیر پاستوریزه، ماست پاستوریزه، پنیر ایرانی پاستوریزه، تخم مرغ ماشینی، 
کره پاستوریزه، روغن مایع، موز، سیب، پرتقال، خیار، گوجه فرنگی، سیب زمینی، 
لوبیا چیتی، عدس، قند، شکر و چای خارجی بسته ای فراتر از حد بحرانی قیمت ها 
را دارند و به ویژه برنج درجه یک ایرانی، مرغ و تخم مرغ ماشینی، شیر و انواع 
محصولات لبنی و روغن مایع، گوجه فرنگی، سیب زمینی و انواع حبوبات امتداد 
روند صعودی ماه قبل مشاهده می شــود و در صورت عدم اصلاح سیاست ها، 

افزایش مجدد قیمت این کالاها دور از انتظار نیست.
همچنین در این گزارش آمده اســت که متوسط قیمت اقلام خوراکی مانند 
گوشت گاو یا گوساله و رب گوجه فرنگی در محدوده هشدار قرار دارد و با توجه 
به شیب تند قیمت رب گوجه فرنگی و افزایش قیمت گوجه فرنگی و صادرات 
محصول احتمال ورود به ناحیه بحرانی وجود دارد. همچنین متوسط قیمت اقلامی 

مانند گوشت گوسفند و پیاز در محدوده مطلوب است.
طبق این گزارش، حد بحرانی قیمت ها نشان می دهد که قیمت برخی اقلام از 
کنترل خارج شده که این امر منجر به ایجاد تورم جهشی خواهد شد. این حد بر 

اساس افزایش ماهانه حداکثر ۲ درصد برای قیمت هر کالا در نظر گرفته شده که 
برای یک دوره یک ساله ۲۴ درصد خواهد بود و در این شرایط اتخاذ تصمیمات 
سریع و اقدام عاجل و حتی مداخله مستقیم در بازار برای کاهش قیمت ها ضروری 

است.
همچنین حد هشدار حدی از قیمت  کالاهای منتخب است که نوسانات قیمت 
از حد مطلوب خارج شده و در صورت ادامه منجر به افزایش تورم خواهد شد. این 
حد بر اساس افزایش ماهانه حداکثر ۱.۵ درصد برای قیمت هر کالا در نظر گرفته 
شده که برای یک دوره یک ساله ۱8 درصد خواهد بود. عبور قیمت ها از این حد 

بیانگر ضرورت برنامه ریزی خاص برای کنترل قیمت ها است.
تورم 2:حد مطلوب هم در این گزارش حدی از قیمت کالای منتخب است 
که با توجه به شرایط کشور، نوسانات قیمت در اطراف آن برای مصرف کننده قابل 
قبول به نظر می رســد. این حد بر اساس افزایش ماهانه حداکثر ۱ درصد برای 
قیمت هر کالا در نظر گرفته شده که برای دوره یک ساله ۱۲ درصد خواهد بود.

براســاس گزارش وزارت تعاون در مقایســه متوسط قیمت اقلام خوراکی در 
آبــان ماه با مهر ماه در ۳ قلــم از کالاهای منتخب تغییرات بیش از ۱۰ درصد 
بوده و بیشترین افزایش قیمت ها در کالاهای مربوط به گوجه فرنگی با افزایش 
۳۳ درصدی، رب گوجه فرنگی با افزایش ۱۳ درصدی و سیب زمینی با افزایش 
۱۲ درصدی است. همچنین مقایسه متوسط قیمت اقلام خوراکی در آبان ماه با 
مدت مشابه در سال گذشته نشان می دهد بیشترین افزایش قیمت در اقلام پنیر 
ایرانی با افزاش 7۹ درصدی، رب گوجه فرنگی با افزایش 7۵ درصدی و ماست با 
افزایش 7۳ درصدی است.  در شرایطی که بسیاری از اقلام خوراکی از سبد خانوار 
مردم حذف شده شاهد رشد نرخ ارز بازار هستیم که سیگنال افزایش نرخ تورم 
را می دهد و این به معنای خالی شدن سبد خانوار به ویژه دهک های کم درآمد از 

حداقل های مواد غذایی است.
4۰ درصد مردم دچار فقر غذایی شدند        

مرتضی افقه، کارشــناس اقتصادی در گفت وگو با ایلنا درباره رشد نرخ تورم و 

تاثیر آن بر معیشت مردم و سیاست های دولت سیزدهم برای بهبود رفاه جامعه 
در این شــرایط اظهار داشت: متاسفانه با توسعه فقرغذایی در کشورمان مواجه 
هســتیم. امروز دیگر درآمد بخشی از مردم حتی کفاف خرید مواد غذایی برای 
بقا را نمی دهد. باید توجه داشته باشیم در این دوره دیگر بحث ناتوان بودن مردم 
برای خرید مســکن، خودرو یا حتی موارد خوراکی با کیفیت نیست بلکه مردم 
توان خرید حداقل های مواد غذایی را هم ندارند. کالاهایی مانند مسکن یا سایر 
ملزومات افزایش رفاه مردم سال ها است که قدرت خرید انبوه مردم خارج شده 
است. مردم در این مدت فقیرتر شده اند و مختصر تولید ملی هم در انحصار و در 

اختیار عده ای خاص قرار دارد.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: امروز ابَرثروتمندانی داریم که مشابه آن ها 
آمریکایی هایی هستند که در نظام مالیاتی دقیق در وفور ثروت و سرمایه زندگی  
می کنند. البته اگر در کشورهای پیشرفته مانند امریکا ثروتمندن بودن افراد به دلیل 
قابلیت آنها در تولیدات ملی است اما در ایران افراد به دلیل نزدیکی به قدرت های 

سیاسی ثروتمند می شوند و این موضوع نارضایتی مردم را تشدید می کند.  
افقه با اشاره به سیاست دولت برای حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی گفت:  در این شرایط 
عده ای هم از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی حرف می زنند که این پیشــنهاد، توصیه 
یکسری اقتصاد خوانده هایی است که  درگیر تئوری های وارداتی هستند و قدرت 

تحلیل از شرایط را ندارند. متاسفانه نماینده های مجلس، وزرا و مدیران هم اسیر 
این تئوری های ضد تولید و ضد توسعه شده اند.

وی افزود: در صورت حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی از سبد خانوار مردم، شرایط معیشتی 
مردم بدتر خواهد شد چراکه دولت نشان داده به دلیل ناکارآمدی سیستم اجرایی 
و مدیریتی، در قسمت اول که افزایش قیمت ها است موفق عمل می کند اما در 
مرحله دوم و مهم که باز توزیع اقلام و کالا است، نمی تواند مدیریت داشته باشد و 

تجربه یارانه ۴۵ هزار تومانی تکرار می شود.
افقه ادامه داد: اگر وابستگی غیرطبیعی تمام بخش ها به روابط خارجی ایجاد 
نشده بود به طور قطع تجارت خارجی کشورمان در شرایط طبیعی می توانست به 
بهبود معیشت و افزایش رفاه مردم کمک کند. اما امروز به صورت غیر طبیعی به 
نفت و واردات کالاهای مورد نیاز بخش تولید و مصرف وابسته هستیم. در سه 
سال گذشته ذخایر کشور هم به امید اینکه با به روی کار آمدن دموکرات ها در 
آمریکا تحریم ها برداشته می شود مصرف شد، از سوی دیگر جناحی که امروز در 
کشورمان امور اداره کشور را در دست گرفته، برای اینکه نشان دهد که رای مردم 
به دولت روحانی اشتباه بود وانمود می کند که مشکلات ارتباطی به تحریم ندارد و 

مشکل از مدیران و انتخاب مردم در 8 ساله گذشته بوده است.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به اقدامات دولت مردمی برای بهبود رفاه مردم، 
گفت: حالا در این شرایط رییس جمهور و کابینه دولت سیزدهم اصرار بر سفرهای 
استانی و بازدیدهای سرزده دارند. سفرهای استانی در شرایطی در دوره دولت نهم 
و دهم انجام می شد که دولت هنوز پول نفت برای این هزینه ها در اختیار داشت 
و می توانست در سفرهای استانی به بخشی از انتظارات مردم پاسخ دهد و مردم را 
راضی نگه دارد اما امروز دیگر پولی در بساط نیست که دولت بخواهد با خرج آن 

سفر های استانی داشته باشد.
وی تاکید کرد: اتفاقا در میان مدت همین عدم براورده شدن وعده ها و انتظارات 
مردمی در سفرهای استانی باعث تشدید سرخوردگی ها می شود و حمایت مردمی 

را زودتر از آنچه که فکر می کنند از دست می دهند.   

نرخ 83 درصد اقلام خوراکی فراتر از حد بحران شد
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